

引用本文(Citation):

高磊, 陈文超, 王保利, 高静怀. 基于两步SVD变换的零偏VSP资料上下行波场分离方法. 地球物理学报, 2013,56(5): 1667-1675,doi: 10.6038/cjg20130524

GAO Lei, CHEN Wen-Chao, WANG Bao-Li, GAO Jing-Huai. Zero-offset VSP wavefield separation using Two-Step SVD approach. Chinese Journal Geophysics, 2013, 56(5): 1667-1675, doi: 10.6038/cjg20130524

基于两步SVD变换的零偏VSP资料上下行波场分离方法

高磊^{1,2}, 陈文超^{1,2}, 王保利³, 高静怀^{1,2*}

1. 西安交通大学电子与信息工程学院波动与信息研究所, 西安 710049;
2. 海洋石油勘探国家工程实验室, 西安 710049;
3. 中煤科工集团西安研究院, 西安 710077

Zero-offset VSP wavefield separation using Two-Step SVD approach

GAO Lei^{1,2}, CHEN Wen-Chao^{1,2}, WANG Bao-Li³, GAO Jing-Huai^{1,2*}

1. Institute of Wave and Information, School of Electronic and Information Engineering, Xi'an Jiaotong University, Xi'an 710049, China;
2. National Engineering Laboratory for Offshore Oil Exploration, Xi'an 710049, China;
3. Xi'an Research Institute of China Coal Technology & Engineering Group Corp, Xi'an 710077, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (9812 KB) [HTML](#) (0 KB) Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

摘要

垂直地震剖面(Vertical Seismic Profiling, VSP)资料处理中波场分离是关键问题之一. 随着属性提取技术的发展, 新的属性参数(例如Q值)提取技术对波场分离的保真性要求越来越高. 本文改进了传统奇异值分解(Singular Value Decomposition, SVD)法, 给出了一种对波场的动力学特征具有更好的保真性, 可以作为Q值提取的预处理步骤的零偏VSP资料上下行波场分离方法. 该方法通过两步奇异值分解变换实现: 第一步, 排齐下行波同相轴, 利用SVD变换压制部分下行波能量; 第二步, 在剩余波场中排齐上行波同相轴, 使用SVD变换提取上行波场. 在该方法的实现过程中, 压制部分下行波能量后的剩余波场中仍然存在较强的下行波干扰, 使得上行波同相轴的排齐比较困难. 本文给出了一种通过极大化多道数据线性相关程度(Maximize Coherence, MC)排齐同相轴的算法, 在一定程度上解决了低信噪比下排齐同相轴的问题. 将本文提出的方法用于合成数据和实际资料的处理, 并与传统SVD法的处理结果进行对比, 结果表明本文提出的波场分离方法具有良好的保真性, 得到波场的质量明显优于传统SVD法. 通过对本文方法和传统SVD法处理合成数据得到的下行波场提取Q值, 然后进行对比可知, 本文方法可以有效提高所提取Q值的准确性, 适合作为Q值提取的预处理步骤.

关键词 SVD, 零偏VSP, 波场分离, 同相轴排齐

Abstract:

With the development of seismic attribute analysis technique, the fidelity of waveform and amplitude becomes important to wavefield separation method. In this paper, we present a zero-offset vertical seismic profiling (VSP) wavefield separation method with good fidelity. The method is based on singular value decomposition (SVD) filtering and has four stages: first, aligning events of downgoing wave by static time shifting each trace of VSP; second, suppressing downgoing wave by high-pass SVD filtering; third, aligning events of upgoing wave by static time shifting each trace of downgoing wave suppressed wavefield; fourth, extracting upgoing wave by low-pass SVD filtering. It is difficult to calculate the time shift of each trace for aligning events of upgoing wave, as the residual downgoing wave in downgoing wave suppressed wavefield is not very weak. In this paper, we calculate the time shift via the largest singular value maximization algorithm. Using the synthetic and real data examples, we demonstrate that the results of our method have good fidelity, and are better than the results of traditional SVD method. The result of synthetic data also show that our method can be used as preprocess of Q estimation.

Keywords SVD, Zero-offset VSP, Wavefield separation, Aligning events

Received 2012-03-28;

Fund:

国家自然科学基金面上项目(41274125), 国家自然科学基金重点项目(40730424)和国家油气重大专项(2011ZX05023-005-009)资助.

Service

- [把本文推荐给朋友](#)
- [加入我的书架](#)
- [加入引用管理器](#)
- [Email Alert](#)
- [RSS](#)

作者相关文章

- [高磊](#)
- [陈文超](#)
- [王保利](#)
- [高静怀](#)

Corresponding Authors: 高静怀,男,教授,博士生导师,主要从事复杂介质中地震波传播与成像、地震资料处理等研究.E-mail:jhgao@mail.xjtu.edu.cn Email: jhgao@mail.xjtu.edu.cn

About author: 高磊,男,1984年生,在读博士生,主要从事地震资料处理方法的研究.E-mail:garyzero@qq.com

链接本文:

<http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/10.6038/cjg20130524> 或 <http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/Y2013/V56/I5/1667>

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

Copyright 2010 by 地球物理学报